
Září 2023 Ročník 66Bezplatně vydává Obec Křenovice

Křenovický 
zpravodaj



Srdečně Vás zve pořadatel SK Křenovice z.s.

Můžete se těšit na:

od 9:00  hod. otevření areálu
od 13:00 hod. zahájení degustací pro veřejnost
od 15:00 hod. kuchařská show Petra Procházky
od 16:00 hod. losování tomboly, vyhlášení výsledků 
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hodnocení divácké ceny za nejlepší guláš
a další...

Areál Sokolského 
hřiště Křenovice
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Slovo starosty
 

Vážení a milí spoluobčané,

jsem rád, že Vás mohu oslovit v relativně poklidném období po prázdninách. Prožili 
jsme letní měsíce plné zábavy, setkávání a dobré nálady. Počasí se umoudřilo; slunné 
a teplé dny střídaly ty deštivé, a to je dobře. Ohlédnutím za kulturním i sportovním 
létem v naší obci jsou příspěvky a postřehy v tomto zpravodaji popisující prázdninové 
zážitky. V Křenovicích se během prázdnin konaly tradiční akce, jako jsou Vavřinecké 
hody – za výborného počasí a s velkou návštěvou mladých lidí z celého okolí. Uskuteč-
nily se dva turnusy fotbalového kempu, dva turnusy volejbalového soustředění a dva 
turnusy přívesnického tábora v Rodinném centru Domeček. Spousta dětí si užila také 
skvělých táborových dnů a zážitků na táborové základně ve Vřesovicích i mimo ni. 
Rodiny si jistě užily pohodové dovolené, tuzemské i ty zahraniční.

Na obci pokračujeme v započatých projektech. Za zmínku stojí především výstavba 
nových kmenových učeben základní školy, kde vše pokračuje téměř dle plánu, jen 
s drobným zpožděním kvůli nepříznivému počasí. Stále probíhá monitoring vybraných 
obecních budov, abychom koncem roku na základě místní energetické koncepce vy-
hodnotili, kde máme největší problémy (například energetické ztráty) a kam je potřeba 
primárně investovat.

V září nás čeká opět mnoho společenských a kulturních akcí. Pozvánky a informace 
o každé z nich najdete v tomto zpravodaji. Jsem moc rád, že je naše obec aktivní a že 
se naši občané rádi setkávají a společně baví. Znovu moc děkuji všem organizátorům 
a dobrovolníkům, protože to množství práce, které se za každou akcí skrývá, je nesku-
tečné. 

Važme si prosím toho, že můžeme žít naplno svůj běžný život. Dovolte mi, abych 
Vám popřál pevné zdraví z pohybu a dobrou náladu z kulturních akcí a společného 
setkávání.

Přeji Vám příjemné chvíle.

Petr Maděra, starosta obce  

Poděkování
•  Všem organizátorům táborů, kempů, soustředění a všem vedoucím a pomocní-

kům, kteří se na organizaci jakkoliv podíleli.

• Všem organizátorům tradiční Křenovické klády.
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•  Křenovickým stárkům za důstojnou reprezentaci obce během Vavřineckých 
hodů.

•  SK Křenovice a všem organizátorům a dobrovolníkům, kteří se na organizaci 
Vavřineckých hodů podíleli; včetně hasičů, kteří během průvodu organizovali 
dopravu.

Zajímavosti z historie Křenovic
 

Tentokrát jsem zapátral do historie pojmenování ulic v naší obci. 

Článek převzatý z vlastivědného sborníku Křenovic u Slavkova s názvem Pod Mo-
hylou míru popisuje pojmenování ulic v obci v roce 1959. 

Pojmenování ulic v obci

Již za první republiky se několikrát pomýšlelo na úřední pojmenování ulic, ale tento 
dobrý úmysl se nikdy neuskutečnil. Až tentokráte vyšel opět z řad občanů (Stanislava 
Horta a Rostislava Kubíčka) podnětný návrh, který zpracoval Vlastivědný kroužek 
a MNV jej schválil. Dnešní situace si úřední pojmenování ulic přímo vyžádala, po-
něvadž naše obec má téměř 500 čísel a přes 2 000 obyvatel. Kromě toho je v obci 
112 Spáčilů, 45 Horáčků, 56 Rotreklů, 38 Nohelů a 28 Cenků a více jiných stejných 
a podobných jmen. Názvy ulic se brzy vžily a udrží se jistě pro budoucnost.

Nové pojmenování je následující:
1. Sokolská (dříve V dědině a Podsedky)
2. Václavská (směr ke Slavkovu)
3. Široká (k Vážanům)
4. Vlárská (u dolního nádraží vlevo)
5. Palackého (za dolním nádražím)
6. Mlýnská (ke mlýnu)
7. Kopečná (bývalé Chaloupky)
8. Říční (podél potoka Rakovce)
9. Havlíčkova (k Holubicím)
10. Nová (od holubické silnice k hornímu nádraží)
11. Nádražní (u horního nádraží)
12. Na Vyhlídce (Záhumenice až k Chaloupkám)
13. Na Liškově (Liškov)
14. Brněnská (bývalá Masarykova)
15. Jiráskova (za horním nádražím do polí)
16. Svárovská (Svárov)
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17. Školní (od školy k Hruškám)
18. Příční (od hrušecké silnice ke zbýšovské)

Později vznikly další ulice – Zbýšovská, Bratří Mrázků, Na Nivě. V nedávném ob-
dobí Polní, Na Dolinách a ulice Otakara Černého.

Tomáš Maděra, redaktor Křenovického zpravodaje

Z historie obce – 100 let založení Orlovny
V neděli 26. srpna 1923 oslavovali bratři a sestry v Křenovicích otevření vlastního 

stánku – Lidového domu (dnes Orlovny). Pokrokáři naše lidi z obce vyhazovali, než 
ti se vzchopili a dnes mají uprostřed obce pevnou baštu a nikdo už si nebude na ně 
troufat. Slavnosti otevření Lidového domu se též zúčastnil br. starosta min. Šrámek a 
posl. Šamalík.

Článek byl převzat z časopisu Orel.
Za Orel Křenovice Josef Holomek

Rozhovor s členy zastupitelstva obce
Lukáš Zvěřina
člen zastupitelstva obce Křenovice a předseda výboru pro územní rozvoj a urbanismus

1. Dobrý den. Moje první dvě otázky jsou stejné pro všechny dotázané. Jak byste 
pár slovy popsal Křenovice?

Křenovice je obec ve velmi dobré dojezdové vzdálenosti do Brna, vlakem nebo au-
tem (pokud jede dálnice), což z nás dělá velice atraktivní lokalitu pro bydlení. Přitom 
dost daleko, aby si udržela charakteristiku vesnice s jejími tradičními zvyky, s bohatým 
kulturním, společenským a sportovní životem. A doufám, že to tak bude dále pokračo-
vat.

2. Jaké jsou Vaše vize, plány a co byste rád v Křenovicích změnil?

V zastupitelstvu máme velké množství plánů a vizí, co v obci opravit, zrekonstruo-
vat, aby prosperovala a mohli bychom žít v příjemnějším kulturním prostředí. Jak už to 
ale bývá, všechno je o financích, obecní kasa není bezedná a nejde hned vše realizovat. 
Za zmínku stojí probíhající akce Rozšíření kapacity základní školy v Křenovicích a pří-
prava cyklostezky.
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3. Jste předsedou výboru pro územní rozvoj a urbanismus. Co je náplní téhle 
funkce? Co přesně máte na starost?

Územní plán je dokument, který má za cíl racionální uspořádání prostorového 
a funkčního území obce s nalezením vyváženého stavu nové výstavby. Toto téma je 
velice důležité a veškeré změny nebo úpravy diskutujeme v celém zastupitelstvu. Cel-
kové vyhotovení územního plánu je dlouhý proces, do kterého vstupuje řada faktorů 
a dotčených aktérů, jako je stavební úřad a krajský úřad.

4. Z lidí, co jsou nyní v zastupitelstvu, jste ten „nejzkušenější“. Vaše místo je nedo-
tknutelné od roku 2010. Jaký vidíte posun, rozdíly ve srovnáním s obdobím vašich 
začátků v zastupitelstvu?

Děkuji za kompliment „nejzkušenější“. Posun doby vidíme všichni. Dnešní doba 
je daleko více uspěchaná, hektičtější a bohužel i administrativně náročnější. Každé 
volební období bylo jiné, ať už složením zastupitelstva nebo projekty, kterými jsme se 
konkrétně zabývali, takže se to těžko hodnotí.

Vojtěch Drápal
člen zastupitelstva obce Křenovice a předseda finančního výboru

1. Dobrý den. Moje první dvě otázky jsou stejné pro všechny dotázané. Jak byste 
pár slovy popsal Křenovice?

Nemám rád obecné fráze či konstatování, a tak budu odpovídat trochu netradičně. 
Křenovice jsou teritorium. Teritorium je váš prostor. Váš prostor, který si dobudete 
jedině prací. Teritorium nedává, ale vrací zpět. Věřím, že pro každého, kdo se zajímá 
o své sousedy a komu není lhostejné jeho okolí, se Křenovice stanou i jeho teritoriem, 
ve kterém mu bude dobře.

2. Jste členem zastupitelstva obce od roku 2018. Chtěl bych se Vás zeptat, jaké 
jsou Vaše vize, plány a co byste rád v Křenovicích změnil?

Pro probíhající volební období jsem si vytyčil cíle ve třech oblastech. Finance, škola 
a sousedské vztahy. Chci v rámci své role ve finančním výboru nastavit kvalitní, trans-
parentní a opakovatelné procesy, které mimo jiné umožní i ostatním zastupitelům lepší 
a odpovědnější vhled do hospodaření obce. Stojím o to, aby naše škola poskytovala 
svým žákům kvalitní vzdělání a chci, aby byla známá jako jedna z nejlepších škol 
v okrese. V neposlední řadě nám v obci podle statistik výrazně stoupl za posledních pár 
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let počet obyvatel (a to ne všichni, co zde bydlí, tu mají trvalé bydliště). Chci ze všech 
sil napomoci tomu, aby sem naši noví spoluobčané co nejlépe zapadli a žilo se jim tu 
stejně sqěle jako nám starousedlíkům.

3. Jste předsedou finančního výboru. Můžete nám objasnit náplň této Vaší funkce?

Finanční výbor zřizuje každá obec ze zákona. Dvakrát ročně se scházíme na kontrolu 
hospodaření a dotací. That’s it.

V současnosti píšu bakalářskou práci o tom, jak by mělo fungovat řízení a hospo-
daření obce v ČR (jaký je současný stav a jak by se mohl zlepšit), přičemž příjemným 
bonusem mé funkce je pohled do zákulisí. V bakalářské práci používám sice pouze 
data zveřejněná na internetu, ale ta vám mnohdy nic neřeknou, pokud neznáte kontext. 
(googlujte: státní pokladna Křenovice Vyškov)

4. V minulých zpravodajích jste se vyjadřoval k různým tématům. Které z nich 
je pro Vás stěžejní a proč? Nově jste také jmenován členem školské rady. Jaké 
očekávání máte od této funkce?

Své priority a očekávání jsem nastínil výše. Plus se snažím prosazovat přání spoluo-
bčanů, kteří se na mě obrátí, pokud je sám považuji za rozumná.

Stěžejní je pro mě to, aby Křenovice byly pro všechny své občany domovem, v němž 
se jim žije dobře, o který se poctivě starají a na který jsou hrdí. I díky své rodině, která 
zde žije a pracuje po generace, mám jedinečnou možnost zažívat sílu dobrých soused-
ských vztahů a podporu mnoha místních, když člověk něco potřebuje. Tu zkušenost 
moc přeji i ostatním.

Poznámka: na přání autora byly zachovány netradiční slovní výrazy.

Tomáš Maděra, redaktor Křenovického zpravodaje

Informace o sběru hliníku – školní rok 2022/23
Uplynulý školní rok byl již třináctým rokem zapojení naší obce (všech občanů, také 

dětí) do sběru hliníkového odpadu. Ten se odevzdává na sběrném dvoře, kde je pracov-
níky sběrného dvora přetříděn a uložen do velkých plastových popelnic. Následně je 
odvážen k výkupu do Sokolnic.

Hliník lze velmi dobře recyklovat. Hliníkový obal je dle technické normy označen 
číslem 41 v trojúhelníku, popřípadě ještě nápisem ALU. Hliník poznáme podle toho, 
že na rozdíl od železa je nemagnetický. Ne každé lesklé víčko od jogurtu je víčko 
hliníkové! A jaká je jednoduchá pomůcka pro správné třídění? Zkuste zkoumaný ma-
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teriál zmačkat! Zatímco materiál s příměsí jiných látek se opět narovná, hliník zůstane 
zmačkaný. 

Další pomůckou, jak odlišit hliník od stejně lesklé, avšak plastové fólie je, zkusit 
daný obal roztrhnout. Nebude-li při trhání klást odpor, je to právě hliník.

Do tříděného hliníku PATŘÍ nápojové plechovky, víčka od jogurtů, obaly od paštik, 
čokolád, hliníkové nádobí a příbory, žaluzie, stanové konstrukce, lehátka...

NEPATŘÍ fólie spojené s papírem a plastem (obaly od žvýkaček, vnitřní obal ci-
garetové krabičky, pytlíky od kávy, polévek, obaly od arašídů...), nádoby nebo jiné 
předměty kombinované s železnými či jinými prvky.

Vytříděný hliník by měl být očištěný od zbytků potravin; cenovky na víčkách od 
jogurtů není nutné odlepovat. 

A kam s vytříděným odpadem? Na sběrný dvůr na ulici Svárovské ve středu od 
10–18 hodin a v sobotu od 9–13 hodin.

Stále mějme na paměti snižování množství vyprodukovaného odpadu!

A jak jsme třídili v uplynulých letech?

2010/11 64,- Kč 2017/18 12 376,- Kč
2011/12 624,- Kč 2018/19 10 853,- Kč
2012/13 1 885,- Kč 2019/20 6 445,- Kč
2013/14 1 800,- Kč 2020/21 12 955,- Kč
2014/15 4 486,- Kč 2021/22 10 522,- Kč
2015/16 10 200,- Kč 2022/23 15 892,- Kč
2016/17 11 037,- Kč

Utržené peníze za minulý školní rok obdržela mateřská škola a školní družina zá-
kladní školy.

Děkuji Všem, kteří se na sběru hliníku podílejí!
 

Zuzana Schořová, členka zastupitelstva obce
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Události ze základní školy Křenovice
Škola v přírodě 19.–23 června 2023

Po čtyřleté odmlce jsme letos znovu zorganizovali školu v přírodě pro 1.–4. ročník 
naší školy. Veškeré přípravy jsme zahájili již na podzim. Nebylo lehké sehnat ubytovací 
zařízení s kapacitou pro 110 dětí a 7 dospělých. Nakonec jsme oslovili agenturu, která 
se zabývá organizací výletů, lyžařských kurzů i škol v přírodě. Z nabízených míst jsme 
vybrali areál REVIKA ve Vizovicích. Po několikaměsíčních přípravách a komplikacích 
v podobě klesajícího počtu dětí jsme v pondělí 19. června před školou shromáždili 
91 dětí do dvou autobusů a vyrazili na hodinovou cestu.

Na místě nás čekal rozlehlý areál s bazénem, několika sportovními hřišti a velkou 
travnatou plochou přímo před ubytovnou. Celý týden se nesl v duchu Harryho Pottera. 
Dopoledne se děti učily se svými učiteli a odpoledne plnily úkoly s animátory, rozdě-
leny do jednotlivých věkově smíšených skupin – kolejí. Naučily se hrát i famfrpál a dvě 
hymny, které zpívaly při začátku nebo na konci odpoledního programu. Ve středu jsme 
rozděleni do dvou skupin – starší a mladší – vyrazili na túru přes les. Starší skupinka 
došla až k rozhledně Doubrava, vzdálené přibližně 4 km.

Počasí nám přálo až příliš, takže se nakonec děti dočkaly i vytouženého osvěžení 
v bazénu. Celý pobyt se obešel bez větších zranění a myslím, že nám všem zanechal 
spoustu zážitků a hezkých vzpomínek na společně strávený týden. Kolektiv dospělých 
byl skvěle sehraný, vždy jsme se na všem domluvili a spolupráce fungovala na jed-
ničku. Za toto bych ráda poděkovala všem učitelům, kteří školu v přírodě společně se 
mnou připravovali, absolvovali, a hlavně si ji užili. Jmenovitě to byli: Jarmila Rotre-
klová, Veronika Pouchlá, Gabriela Sibillová, Kateřina Korcová a Josef Odrazil. Skvě-
lou zdravotnicí a parťačkou nám byla Kamila Mazálková. Všem děkuji za nezapome-
nutelný týden a těším se na více takových akcí.

Markéta Vildová, vedoucí školy v přírodě

Hierarchie nebo teritorium?
 
Byl jsem tázán, jak bych popsal několika slovy Křenovice. Některé myšlenky se však 

nedají shrnout do pár slov, a tak si dovolím krátkou úvahu.
Steven Pressfield v knize Válka umění píše, že v živočišné říši se jedinci definují 

dvěma způsoby. Pozicí v hierarchii (slepice v hejnu, vlk ve smečce) nebo vztahem 
k teritoriu (kurník, loviště). Vědí, kde je jejich místo a svět pak dává smysl. A platí to 
i pro lidi.

Hierarchii známe všichni. Ze školy, z práce, ale i třeba z party kamarádů nebo ze 
spolku, kde působíme. Orientace na hierarchii se spouští už v dětství. Hledáme si partu 
a instinktivně víme, jaké je v ní naše místo. V hierarchii naše pohoda závisí na tom, jak 
nás vidí ostatní.
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Mnohdy nám ale naše hierarchie nestačí. A začneme se poohlížet jinde. Buď jinou 
skupinu lidí a jinou hierarchii. Nebo si najdeme své teritorium.

Sousedi z naší ulice mají úžasnou zahrádku. Ne tu za milion od architekta plnou tújí 
s krátce zastřiženým trávníkem a automatickou závlahou. Takové patří, aspoň podle 
mě, spíš do zámeckého parku než na dědinu. Jejich zahrádka je plná zeleniny, ovocných 
stromků a mezi nimi travnaté chodníčky. Kdysi jsem byl u nich na návštěvě a police 
měli plné časopisů o zahradnictví. Jejich zahrádka je jejich teritoriem.

Teritoriem nemusí být ale jen místo. Často je to činnost. Fotbalista v kopačkách 
o nedělním zápase je ve svém teritoriu. Teritorium lze dobýt pouze prací. Dokud dost 
nenatrénuje a nenaučí se fotbal hrát, je mu to k ničemu. A teritorium nedává, ale vrací 
zpět. Pokud si při zápase nemákne, tak jaký z něj bude mít pocit?

Křenovice vnímám jako teritorium. Když se tu člověk či jeho rodina delší dobu 
účastní veřejného dění, nezištně se zajímá o své okolí a je vstřícný a přátelský vůči 
sousedům, stane se pak pro něj naše vesnice a její obyvatelé místem, na které je spoleh 
a odkud může čerpat pomoc, když ji bude potřebovat. Stále ještě jsme dědina, ke které 
většina jejich obyvatel má a chce mít vztah a nejen místem, kam se jezdí přespat.

Na závěr bych dodal, že se můžeme chovat hierarchicky (dělám věci, abych se zalíbil 
ostatním), nebo teritoriálně (dělám věci, které považuji za správné, ač mě za to třeba 
nikdo nepochválí). Kdosi si mi jednou posteskl, že na jednáních zastupitelstva se jen 
kritizuje, ale málo se chválí za dobře odvedenou práci. Co je to za uvažování?

A co Vy? Co je Vaše teritorium? Dejte mi vědět na financni@obec-krenovice.cz.

Vojtěch Drápal, člen zastupitelstva obce

Poděkování
Ve dnech 11.–13. srpna 2023 se konaly Vavřinecké hody. Krásné počasí, velká ná-

vštěvnost a senzační nálada přispěly ke zdárnému průběhu tradiční kulturní akce. Rádi 
bychom touto cestou poděkovali především našim stárkům za skvělou reprezentaci naší 
obce. Dále všem ostatním, kteří se podíleli na přípravě a organizaci letošních hodů na 
fotbalovém hřišti a v neposlední řadě vedení obce za podporu. Věříme, že byli spoko-
jeni i všichni návštěvníci a budeme se těšit v příštím roce.

Zbyněk Rozkopal, předseda klubu SK Křenovice 

Hodnocení Křenda kempu 2023
Fotbalový klub SK Křenovice letos v létě uspořádal první ročník „Křenda kempu“, 

a to ve dvou turnusech.
První, pětidenní turnus, který byl primárně zaměřen na starší žáky, proběhl upro-
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střed července. Počasí nám přálo, proto bazének v místě kempu a výlet na koupaliště 
do Hodějic, přišly náramně vhod. Kromě dvoufázových fotbalových tréninků, fotba-
lových turnajů a dovednostních soutěží si zúčastnění hráči a hráčky mohli užít také 
přednášky profesionálního záchranáře, ligového rozhodčího, cyklovýlet, kondiční tré-
nink v písku ve Slavkově u Brna, posilování s vlastním tělem, hodinku jógy, fotbalový 
vědomostní kvíz a nemohlo chybět také jednodenní stanování s tradičním opékáním 
špekáčků. Kemp byl zakončen populárním zápasem proti rodičům a trenérům.

Druhý turnus se konal v termínu 3.–6. srpna a byl zaměřen na hráče a hráčky mlad-
ších žáků a starší přípravky. Tentokrát nás zastihly silné deště, takže jsme dva trénin-
kové dny strávili v místní sportovní hale. Účastníci přesto nebyli ochuzeni o posilování, 
jógu, přednášku rozhodčího a kondiční trénink v písku. V hale jsme si navíc sportovní 
program zpestřili florbalovým turnajem. Stanování bohužel kvůli silnému dešti nevy-
šlo. Díky ochotě Obce Křenovice jsme se však mohli přesunout do obecního sálu na 
Václavské, kde jsme si společné přespání obohatili promítáním filmu.

Skvělou práci odvedli všichni trenéři, kteří se kempu zúčastnili. Velmi mě těší, že 
většina trenérů vede některý z domácích týmů SK Křenovice. Práce to byla opravdu 
obětavá a náročná, a proto bych rád za celý klub jmenovitě poděkoval zúčastněným 
trenérům: Tomáši Maděrovi, Filipu Celnarovi, Tomáši Tesaříkovi, Tomáši Maršálkovi, 
Zbyňku Rozkopalovi, Jirkovi Kazdovi, Martinu Matelovi, Šimonu Jurajdovi a pomoc-
níkům z našeho dorostu. Všichni jmenovaní přispěli k výborné atmosféře a věřím, že 
i k dobré sportovní úrovni obou kempů. 

Speciální poděkování dále patří:
Fitness trenérce Karolíně Dusbabové, Lucii Fuksové – cvičitelce jógy, rozhodčímu 

Luboši Popelákovi, Potravinám u Honzíka – dodávka občerstvení, Bistru Křenovice 
a Restauraci u Frantíka – příprava obědů, Obci Křenovice za poskytnutí obecní haly 
a obecního sálu, Pavlu Doležalovi za zapůjčení promítačky, Kristýně Tesaříkové za 
přípravu svačin a ošetřování drobných zranění, všem maminkám, které náš jídelníček 
obohatily domácími dobrotami, tolerantním manželkám všech trenérů a všem ostatním 
dobrovolníkům, kteří se jakkoliv zapojili do přípravy, organizace a zdárného průběhu 
obou kempů.

Obou turnusů se zúčastnilo celkem 55 mladých fotbalistů a dvě fotbalistky. Jsem 
rád, že oba kempy proběhly v pohodě, v dobré atmosféře a bez větších úrazů. Zpětná 
vazba od účastníků i rodičů byla velmi pozitivní, a proto se budeme těšit na shledanou 
v roce 2024.

Fotky z akce můžete nalézt na facebookové profilu SK Křenovice
www.facebook.com/skkrenovice a postupně i na webu www.skkrenovice.cz 

Za SK Křenovice Pavel Čáslava, místopředseda klubu
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Základní organizace Českého zahrádkářského svazu Křenovice

Ze Zahrádkáře pro zahrádkáře – září
•  Září je svými prvními dvěmi dekádami posledním letním měsícem roku. Nemáte-li 

ještě vysázený jahodník, je možné ještě během měsíce sázet, a zvláště v jeho druhé 
polovině využít proměnlivosti počasí a větší vlhkosti. Sazenice by ale měly být 
dobře vyvinuté. Sklízejí se odrůdy měsíčního a remontantního jahodníku (např. 
LIDKA, OSTARA), remontantní maliny (např. ADA, MEDEA) a beztrnné ostru-
žiny. U remontantních jahodníků ponechte na rostlinách koncem měsíce jen vyvi-
nuté plody, stvoly s květy nebo poupaty vyštípněte, aby se rostliny nevysilovaly.

•  U maliníku odstraňte odplozené výhony (do poloviny měsíce), ponechané ošetřete 
fungicidem.

•  Zjistíte-li u švestek výskyt šarky s nechutnými plody bez cukru, vykopejte strom 
i s kořeny a spalte, aby nedošlo k přenosu virózy na další stromy.

•  Červivé, či jinak poškozené plody, opadané pod stromy, posbírejte a odstraňujte 
co nejdříve. Sklízíte-li ovoce pomocí pytlíkového česáčku na tyči (tam, kde nelze 
použít žebřík), trhejte plody jednotlivě, jinak (při trhání více plodů najednou) může 
dojít k nežádoucím otlakům a následnému hnití při skladování. Při sklizni plodů 
rovněž odřezávejte suché a polámané, nebo zasychající větve.

•  U vinné révy se během září dokončuje osečkování, aby se podpořilo dozrávání 
a vývoj hroznů. Po provedeném řezu révy stříkejte ještě proti padlí a peronospoře 
a tam, kde jsou potíže s hořkou pihovitostí jablek, proveďte poslední ošetření 
vápenatým hnojivem, nebo roztokem ledku vápenatého – vždy v koncentraci 
1 % 14 dnů před sklizní.

•  Do poloviny měsíce je možné na uvolněné zeleninové záhony vysévat vhodné plo-
diny (hrách, lupina, vikev, hořčice apod.) na zelené hnojení. Vzešlý porost alespoň 
jednou týdně důkladně zalijte a v případě, že rostliny do doby rytí přerostou, tak je 
nejdříve posečte, nebo uválejte, aby se snadno zarýval.

•  Začátkem měsíce se pokračuje ve sklizni cibule (ze sazečky i ze semen). Sklízejí 
se brambory – suché a přebrané, zbavené těch, které byly při sklizni mechanicky, 
nebo škůdci porušené, či napadené chorobami. Skladujte je nejlépe ve vydezinfiko-
vaných přepravkách. Skladovací teplota (nejlépe tmavý, větratelný sklep) by měla 
být zpočátku naskladnění brambor 10–15 °C, během skladování potom 3–5 °C, 
pod tuto hranici by teplota neměla klesnout. Višně se šetrně sklízejí i se stopkami, 
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ale pro rychlý konzum, nebo zpracování se doporučuje sklízet bez stopek rovnou 
do nádoby, aby nedocházelo ke ztrátám šťávy. Hned po sklizni třešní začněte s let-
ním řezem, aby se rány včas do zimy zacelily a předešlo se klejotoku.

Základní organizace Českého zahrádkářského svazu Křenovice
pořádá

19. ročník  
Podzimní výstavy

ve Společenském sále na Václavské ulici

otevřeno:
pátek–neděle 22.–24. 9. 2023

9.00–17.00 hodin
Pátek dopoledne školní exkurze.

Přijďte vybrat nejlepší výpěstek, který bude odměněn
ročním předplatným časopisu Zahrádkář.

Proběhne výtvarná soutěž školní mládeže i dospělých ,,Šikovné ruce“.
Retro výstava na téma Zahradnictví – Hospodářství.

Výtvarná dílnička nejen pro děti.
Bazárek použitých věcí bude opět k dispozici.

K občerstvení káva, čaj, limo, farmářské výrobky cukrárny U Bílků, ohřívaná me-
dovina. K prodeji medové zboží z včelařství Sedláček z Bučovic, korálkové ozdoby 

Niky a další dle nabídky prodejců. Tombola

Zveme všechny příznivce k vystavení a hodnocení výpěstků a výrobků.
 Za každý výpěstek budeme rádi.

Pokud je již úroda zavařená, i tuto ukázku možno vystavit.
Vstupné dobrovolné

Výstavní exponáty noste do Společenského sálu na Václavské ulici 
21. září 2023 od 14.00 do 18.00 hodin.

Bližší informace na tel. 544 223 151 Štouračová.

Září 2023
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Základní organizace Českého zahrádkářského svazu Křenovice

připravuje zájezd 30. září 2023

Podzimní výstava Zahrada Věžky
a Vlčnov – muzeum lidových pálenic

Odjezd od hřbitova v 8.30 hodin.

Autobus členové 100,- Kč
Nečlenové 150,- Kč

Hlaste se do 22. září na email: zoczs41@volny.cz,
544 223 151 nebo 728 704 427 možno i SMS se jménem.

KOS Křenovice informuje
Nový školní rok je za dveřmi a s ním také připravované kosí aktivity pro děti, 

rodiče i celé rodiny. 
Kroužky zahájí svoji pravidelnou činnost v říjnu. Jejich seznam a popis najdou 

zájemci již nyní na webu www.koskrenovice.cz. Děti se mohou těšit na kroužky již 
osvědčené, ale také na novinky. Stále ale hledáme zájemce z řad rodičů, prarodičů, kteří 
jsou ochotni nám při vedení kroužků pomoci, případně mají nápad a chuť vést kroužek 
úplně nový.

Přihlašování dětí do kroužků bude v letošním roce opět online a bude spuštěno 
v pondělí 4. září v 18.00 na webu KOSa. Zájem o některé kroužky každoročně převy-
šuje kapacitní (prostorové) možnosti. Proto jsme nuceni omezit počet účastníků. Z to-
hoto důvodu budou mít přednost děti navštěvující Základní školu a Mateřskou školu 
Křenovice. 

S nabídkou kroužků v Křenovicích, a to nejen našeho spolku KOS Křenovice, se 
mohou zájemci seznámit ve středu 30. srpna od 15.30 na Sokolském hřišti v Kře-
novicích. Pro děti i jejich rodiče připravujeme akci s názvem Loučení s létem se zají-
mavým programem. Bližší informace opět na webu KOSa, FCB i na dalších místech.

Těšíme se na Vás na našich akcích.

Jitka Schovancová, KOS Křenovice
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Přívesnické tábory v Rodinném centru Domeček
Jako již tradičně jsme v době letních prázdnin uspořádali čtyři týdny přívesnických 

táborů pro děti ve věku 4–12 let. Těší nás každoroční a zvyšující se zájem o naše tá-
bory. Bohužel z kapacitních i organizačních důvodů nejsme schopni vyhovět všem 
zájemcům. A co se dělo na táborech letos?

První týden ve znamení „Kocoura v botách“ na motivy stejnojmenného filmu z roku 
2011 byl vskutku vydařený. Děti se přidaly do tajného klubu fazolí a měly za úkol najít 
kouzelné fazole, a tím pomoci Kocourovi očistit své jméno a splatit jeho dluh. Tyto fa-
zole po nalezení děti zasadily a díky své hbitosti, šikovnosti a týmové spolupráci se jim 
podařilo vyšplhat po fazoli až do obrova hradu, odkud i přes všechny možné překážky 
získaly zlatá vejce, která nejen že pomohla Kocourovi, ale byla i sladkou odměnou za 
skvělou práci. Na závěr si děti velice užily pouť, která se konala poslední den našeho 
společného dobrodružství. Katka a Radek.

Druhý týden se nesl ve znamení sportovně výtvarného tábora, a protože se na táboře 
sešly pouze tři dívky a jinak samí chlapci, byl opravdu hodně adrenalinový, sportovní 
a temperamentní. Nechyběl florbal, fotbal, naučili jsme se hrát baseball, i přes nepříz-
nivé počasí si užili jízdu po cyklotrase ze Šlapanic do Sokolnic v kalužích na koloběž-
kách a na závěr jsme si zajeli do Brna zahrát minigolf. V rámci tvoření jsme si vyrobili 
krásné mořské gelové svíčky a provoněli celou Orlovnu vůní perníkového koření při 
výrobě perníků a perníkových chaloupek. Lucka a Katka.

Třetí týden byl pro menší děti a nesl se v duchu pohádek jako Ježek Sonic, Harry 
Potter. V den princezen a rytířů jsme vyráběli vějíře a gentlemanské buřinky, následo-
val rytířský turnaj plný soutěží. Přes nepříznivé počasí jsme se snažili trávit venku co 
nejvíce času. Na dvorku jsme tvořili společně vlajku, malovali křídami, absolvovali 
canisterapii s krásnými pejsky a příjemným mladíkem Honzou, který nám trpělivě vy-
světloval a ukazoval, co pejsci umí. Byl to pěkný týden se skvělými dětmi zakončený 
tradičně zmrzlinou. Amča a Radka.

A konečně čtvrtý týden se nesl v duchu vesmíru. Povídali jsme si o naší galaxii 
a sluneční soustavě, o astronautech a jejich životě ve vesmíru. Zkusili jsme si zhotovit 
kosmonautí svačinu, vyrobili jsme si vesmírná trička, hráli jsme vesmírné hry, navští-
vili jsme Planetárium Kraví hora v Brně, kde jsme shlédli vesmírnou pohádku s poví-
dáním o hvězdách. Nechyběla i výprava do lesa do zaniklé obce Konůvky, kde jsme si 
uvařili z přinesených surovin výbornou polévku, opekli sýry a špekáčky. Při chvilkách 
volna se hrály nejrůznější hry jako stolní fotbálky, hokeje a také se sešla parta hráčů 
Una. Děti držely při sobě a byla to jedna výborná parta. Lucka a Saška.

Pokud vše chcete shlédnout i v obrázcích, navštivte naše webové stránky s fotogra-
fiemi z přívesnického tábora. Těšíme se zase za rok.

Za Rodinné centrum Domeček Lucie Řípová
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Orelští volejbalisté úspěšní na mezinárodním poli
Ve dnech 10.–16. července 2023 se konaly v Dunkerku, městě na severozápadě Fran-

cie, mezinárodní hry FICES/FICEP (Mezinárodní katolická federace tělesné a spor-
tovní výchovy). Her se zúčastnilo 750 sportovců z 16 zemí. Soutěžilo se v sedmi 
sportech. Česká republika vyslala 30 sportovců – futsalisty, volejbalisty a atlety.  
Volejbalové družstvo tvořilo 12 hráčů, mezi nimiž byli i dva členové křenovického Orla 
– Šimon a Prokop Uhrovi. V konkurenci šesti států naši volejbalisté obsadili 3. místo, 
když v boji o bronzovou medaili porazili Rakousko v poměru setů 3:0. Česká republika 
získala ještě jednu bronzovou medaili v hodu oštěpem.

Jsem rád, že i Orel jednota Křenovice vychovává volejbalisty, kteří mohou reprezen-
tovat Českou republiku.

Za Orel Křenovice Petr Uher, asistent trenéra na hrách FICEP

Hodnocení sezóny – Michal Žáček
Letošní sezonu jsme zahájili startem na Rallye Králíky, která byla zároveň první z pě-

tice soutěží Českomoravského Poháru Rallye. Soutěž byla, jak už bývá v ČMPR  zvy-
kem, dobře připravená a velmi náročná nejen pro techniku, ale i pro posádku. Všech 
osm rychlostních zkoušek se jelo za deště. O to více nás v cíli potěšilo čtvrté místo 
z devíti startujících posádek v naší kategorii.

Další v pořadí byla Podorlická Rallye, kterou pořadatelé připravili v okolí Rychnova 
nad Kněžnou a Kvasinské automobilky Škoda. První rychlostní zkouška vedla přímo 
kolem zkušebního polygonu automobilky a dále po šotolinové cestě, která byla příjem-
ným zpestřením. Před cílem druhé rychlostní zkoušky si auto postavilo hlavu, vypadalo 
to na odstoupení, ale po patnáctiminutové opravě už jsme byli zpět na trati a doháněli 
časovou ztrátu.

Třetím a zároveň nejdelším podnikem byla Radouňská Rallye, která měřila 403 km. 
Tvořilo ji deset rychlostních zkoušek, z nichž byly čtyři noční. Po odjetí pátečních 
nočních erzet došlo v sobotu ráno po technické závadě k vážnému poškození vozidla 
a museli jsme odstoupit z průběžného druhého místa. V současné době pracujeme na 
opravě Escorta, abychom stihli poslední Rallye Kroměříž.

Michal Žáček, jezdec Rallye
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Další setkání pletařek a háčkařek v Křenovicích se 

uskuteční již tradičně v prostorech Domu pro seniory

v úterý 5. září 2023 od 15 hodin.

POZVÁNKY
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Galánské hody – sobota 9. září 2023

Kluci, bratři, tátové, strýcové a páni,
oblečte se do kroje, jdou si pro vás galáni.

Zazpíváme u cimbálu, napijem se vína,
dáme si i slivovičku, když nás chytne slina.

Jestli se k nám chcete přidat, příprava probíhá ve středu, pátek a neděli.
Pro další informace se neváhejte ozvat:

e-mail: szasz.adolf@seznam.cz, telefon: 774 212 585

* * * * *

Křenovičtí galáni a Obec Křenovice Vás srdečně zvou na

GALÁNSKÉ HODY

sobota 9. září 2023

 8.00  zvaní galánů na jarmark a večerní zábavu

 14.30  otevření jarmarku Na Liškově 
           Těšit se můžete na tradiční řemeslné výrobky, občerstvení
           (víno, burčák, pivo, limo, udírna)

 15.00   předání hodového práva u Obecního úřadu  
a průvod na jarmark, nástup galánů, představení krojů

 20.00  večerní zábava na Sokolském hřišti

V průběhu hodů hrají k tanci a poslechu kapely DROZDI  
a lidová hudba Za Oponou.

Akce se koná za podpory Obce Křenovice, FS Křenovák, SDH Křenovice 
a dalších. Změna programu vyhrazena! V případě nepříznivého počasí se 
akce koná ve společenském sále na Václavské ulici. 
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Skupina historického šermu 

 

DĚTSKÝ DEN 
v neděli 10. září 2023  

v 15 hodin 
na dvoře Obecní hospody                         

v Křenovicích 
- šermířské divadelní představení 

VAŠE, NAŠE 
- historická střelnice a dobové hry o ceny 
(střelba na 3D terče, vrhání seker, výcvik na dřevěném koni, 
souboje na prkně, šplh na laně, srážení vojáků pytlíky atd.). 

VSTUP ZDARMA 

v neděli 10. září 2023 
v 15 hodin

na dvoře Obecní hospody v Křenovicích

– šermířské divadelní představení
VAŠE, NAŠE

– historická střelnice a dobové hry o ceny 
(střelba na 3D terče, vrhání seker, výcvik na dřevěném koni,  
souboje na prkně, šplh na laně, srážení vojáků pytlíky atd.).

VSTUP ZDARMA
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RC Domeček zve na 

BURZU 
dětského podzimního a zimního 

oblečení 

 v Křenovicích  
v sále na Václavské ulici 

 

Příjem zboží:  čtvrtek  14. 9. 2023  9.00–18.00 hod. 

Prodej zboží:  pátek  15. 9. 2023  9.00–18.00 hod. 

Výdej zboží:  sobota  16. 9. 2023  17.00–18.30 hod. 

Prodávat můžete podzimní a zimní dětské oblečení (velikost 50–164), obuv, 
těhotenské oblečení, kola, odrážedla, brusle, lyže, boby a jiné sportovní potřeby, 
hračky, knížky, hudební nástroje, postýlky, kočárky, autosedačky… 

Registrace a pravidla prodeje najdete na našich stránkách 
http://domecekkrenovice.cz 

• Prodávajícím z předchozí burzy zůstává profil na portálu s možností 
dodání nového zboží. 

• Poplatek za příjem věcí k prodeji je 1 Kč/kus. Provize je 10 % z celkové 
částky za prodej zboží. Oba poplatky vybíráme v sobotu při výdeji zboží  
a budou strženy z částky k vyplacení za prodané zboží. 

• Prosíme každého, kdo by byl ochoten pomoci na burze, ať se nám ozve 
do neděle 10. 9. 2023 na email: domecek.krenovice@seznam.cz 

• Při dobrovolné pomoci s úklidem bude poplatek odpuštěn. Děkujeme. 

 

Akce se koná za finanční podpory Obce Křenovice. 



•Září 2023 21

Výbor pro záležitosti občanů Obce Křenovice zve všechny seniory a další zájemce na  
 
komentovanou exkurzi v České národní bance  
na téma Lidé a peníze  
 
a následnou procházku po náměstí Svobody,  
kde budou probíhat Slavnosti vína 

 
KDY: ve čtvrtek 21. září 2023  

         odjezd vlakem z horního nádraží ve 13:58  
         (předpokládaný návrat 18:35 nebo 19:35) 

 
KDE: Česká národní banka Brno a náměstí Svobody Brno 

 
Exkurze v ČNB zajištěna, jízdenky si účastníci hradí sami.   

 
 
 

Výbor pro záležitosti občanů Obce Křenovice 
zve všechny seniory a další zájemce na 

komentovanou exkurzi v České národní bance 
na téma Lidé a peníze 

a následnou procházku po Brně a náměstí Svobody, 
kde budou probíhat Slavnosti vína.

KDY:  ve čtvrtek 21. září 2023 
 odjezd vlakem z horního nádraží ve 13.58 
 (předpokládaný návrat 18.35 nebo 19.35)

KDE:  Česká národní banka Brno a náměstí Svobody Brno

Exkurze v ČNB zajištěna, jízdenky si účastníci hradí sami.  



Křenovický zpravodaj č. 9/2023. Periodický tisk územního samosprávného celku 
Obce Křenovice. Vydává Obec Křenovice, www.obec-krenovice.cz,
e-mail: starosta@obec-krenovice.cz, 1x měsíčně. Redakční rada: zastupitelstvo obce.
Uzávěrka vždy 15. den v měsíci. Odpovědný redaktor: Tomáš Maděra, 
e-mail: zpravodaj@obec-krenovice.cz. Evidenční číslo MK ČR E 13037.
Redakce si vyhrazuje právo příspěvek neotisknout, zkrátit nebo upravit.

Pro získávání aktuálních zpráv z Křenovic se přihlaste přes 
Munipolis pomocí QR kódu nebo se stavte za námi na úřad, 
rádi Vám pomůžeme.
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Vavřinecké hody

Předávání hodového práva


